
 در حال�ي اعلام 
سعيد احمديان

   گزارش
شده بود دربي 97 
بدون تماش�اگر 
برگزار مي ش�ود كه برخي هواداران استقلال و 
پرسپوليس حتي از شهرهاي دور، خودشان را به 
استاديوم رسانده بودند، هواداراني كه مي گفتند 
دل شان براي تماشاي بازي از نزديك تنگ شده، 

اما پشت درهاي بسته ماندند. 
برخلاف دربي ه��اي قبلي، ن��ه خب��ري از ازدحام 
تماش��اگران اس��ت و نه ترافيك س��نگين اطراف 
استاديوم، انگار نه انگار كه تا چند ساعت ديگر قرار 
است سوت ش��روع دربي  زده شود؛ مهم ترين ديدار 
باشگاهي كه خيابان خلوت كن و ورزشگاه شلوغ كن 
اس��ت. اين بار هم اما مانند تمام دربي هاي دو سال 
گذش��ته به دليل كرونا، درهاي ورزش��گاه به روي 
تماشاگران بسته شده تا دربي 97 هم مانند دربي هاي 
كرونايي، دربي سكوت باشد. برخلاف اميدواري هايي 
كه با توجه به واكسيناسيون گسترده و كاهش آمار 
ابتلا و حضور تماش��اگران در دو بازي اس��تقلال – 
نساجي در هفته پنجم و پرسپوليس – صنعت نفت 
در هفته ششم به صورت آزمايشي به وجود آمده بود، 
در نهايت تصميم گرفته ش��د دربي دور رفت ليگ 
بيست و يكم با سكوهاي خالي برگزار شود. با وجود 
اعلام برگزاري بازي بدون تماشاگر، اما باز هم اطراف 
در اصلي استاديوم آزادي گروهي از هواداران دو تيم 
با پيراه��ن و پرچم هاي قرمز و آبي حض��ور دارند و 
اميدوارند كه در دقيقه 90 نظر مسئولان عوض شود 

و آنها بتوانند وارد ورزشگاه شوند!
  گفتند با زدن 2 دوز واكسن راهتان مي دهند

منصور يكي از همان تماشاگراني است كه در فاصله 
دو ساعت مانده به شروع بازي پشت در استاديوم 

است. او با دو پسرش عرش��يا و آريا كه پرچم هاي 
قرمز را در دس��ت دارند از اليگودرز لرستان آمده 
است: »شب قبل از بازي، ساعت 12 شب با ماشين 
شخصي راه افتاديم و همراه با دو پسر كوچكم براي 
تماش��اي دربي به تهران آمديم و نزديك به هفت 

ساعت در راه بوديم، اما نمي گذارند داخل برويم.«
منصور كه همراه پسرانش پرسپوليسي است، درباره 
اينكه چرا با وجود اعلام بازي بدون تماشاگر باز هم 
اين همه راه را آمده است، مي گويد: »بعضي ها گفته 
بودند كه اگر دوز دوم واكسن كرونا را  زده باشيم، 
مي توانيم وارد ورزشگاه شويم. الان اينجا هستيم، 
ولی نمی گذارند داخل شويم و ما هم مانده ايم كه 
ببينيم آخر وقت مي گذارند به استاديوم برويم يا نه. 
بازي هاي زيادي از پرسپوليس را از نزديك تماشا 
كرده ام. آخرين بازي يادم نيس��ت ك��ي بود و اين 
دو، سه سالی كه كرونا آمده همه چيز را فراموش 
كرده ام، اما از بچگي به پرسپوليس علاقه داشتم و با 

برد تيم شوق و ذوق دارم.«
  پرسپوليس ميزبان بود با تماشاگر بود!

اميرمحمد و دوستانش هم از كرج آمده اند. او مي گويد 
همه دربي ها را به ورزشگاه مي آيد و در دو سالي كه 
نتوانس��ته  به ورزش��گاه بيايد، به او سخت گذشته 
است: »خيلي سختي كش��يديم، ولي متأسفانه باز 
هم نمي گذارند ب��ازي را از نزديك تماش��ا كنيم.« 
البته اميرمحمد نظر عجيبي درباره دليل برگزاري 
دربي 97 بدون تماش��اگر دارد: »س��ازمان ليگ به 
خاطر تبليغات محيطي با استقلال دشمني دارد و 
نمي گذارند بازي با تماشاگر باشد، اگر پرسپوليس 

ميزبان بود، مطمئن باشيد كه اجازه مي دادند.«
البته اميرمحمد در دو س��الي كه به دليل كرونا در 
استاديوم ها بسته است، بارها با وجود برگزاري بازي ها 

بدون تماشاگر به ورزشگاه آمده است: »خيلي دلم 
تنگ شده، در اين دو سال بازي باشد، مي آيم و پشت 

در ورزشگاه مي نشينيم، اما راهمان نمي دهند.«
  گفتم شايد نظرشان در دقيقه 90 عوض شود

پرويز هم از مريوان اس��تان كردستان آمده است، 
يك مسير 10 ساعته را با اتوبوس در راه بوده و به 
گفته خودش عشق پرسپوليس است: »گفته بودند 
بازي بدون تماشاگر است، با خودم گفتم شايد يك 
درصد هم نظرشان عوض شود. عشق پرسپوليس 

است، اما اجازه نمي دهند.«
پرويز پ��س از س��ال ها اين بار قصد داش��ت بازي 
پرسپوليس را از نزديك تماشا كند: »خيلي وقت 
بود كه استاديوم نيامده بودم و خيلي دلم تنگ شده 
بود، داخل ورزشگاه لذت بيش��تري دارد. آخرين 
بازي كه در ورزشگاه بودم، مسابقه پرسپوليس – 
ذوب آهن بود كه مهدي طارمي اولين گلش را براي 

پرسپوليس زد و علي دايي هم سرمربي بود.«
  كاش به جاي 2 بازي قبلي دربي تماشاگر 

داشت
امير هم با وجود اينكه اعلام كرده بودند بازي بدون 
تماشاگر برگزار مي شود با چند نفر از دوستانش از بابل 
به تهران آمده تا بازي را تماشا كند: »گفته بودند بازي 
بدون تماشاگر است، اما با بعضي كه صحبت كرديم، 
گفتند تا شب قبل مسابقه، وضعيت حضور تماشاگر 

50- 50 بود، اين را مأموران يگان ويژه به ما گفتند.«
اولين باري است كه امير تصميم مي گيرد يك بازي 
را از نزديك تماشا كند، اما كرونا مانع مي شود: »تا 
الان نيامده بودم و دفعه اولي بود كه مي خواستم 
بازي را از نزديك تماشا كنم و اينجور كه پيداست 
فكر نكنم ديگر در ورزشگاه باز شود. دوست داشتيم 
دو بازي قبلي كه با تماشاگر بود بدون هوادار برگزار 

مي شد و دربي با تماشاگر بود. خودشان از شنبه تا 
چهارشنبه گفتند كه مي خواهيم دربي با حضور 
30هزار تماشاگر برگزار ش��ود، چهارشنبه اعلام 
كردند مي خواهيم تصميم بگيريم و پنج ش��نبه 

مي گويند تماشاگران حق حضور ندارند.«
  با اتوبوس بازيكنان جشن مي گيريم

محمد هم از فسا در استان فارس آمده و 24 ساعت در 
راه بوده است: »دوشنبه آمديم، نمي دانستيم كه بدون 
تماشاگر اس��ت و پيش يكي از اقوام هستيم. مانديم تا 
پنج ش��نبه كه گفتند بازي بدون تماشاگر است، اما باز 
هم مانديم و با خودمان گفتيم كه اينها تصميمات شان  
قطعي نيست و باز هم ممكن است تغيير كند. دو سال 
اس��ت كه نيامديم. همه دربي ها را ه��م می آيم، برای 
بازي هاي مهم هم زياد می آيم، چون اينجا اقوام داريم.«

محمد در واكنش ب��ه اينكه راه ش��ان نمي دهند 
هم مي گويد: »تا آخر ب��ازي مي مانيم و با اتوبوس 

بازيكنان جشن مي گيريم.«
  كار و كاسبي كساد

علاوه بر معدود هواداران، برخي از دستفروش ها 
هم با پهن كردن پرچم ه��ا در كنار خيابان اصلي 
ورزشگاه حضور دارند كه البته مي گويند برگزاري 
بازي بدون تماشاگر باعث شده كاسبي شان كساد 
باشد: »مش��تري نداريم، دوست داشتيم بازي با 

تماشاگر باشد، چه كسی از پول بدش مي آيد.«
شهرام يكی  از دستفروشان مي گويد: »كار و كاسبي 
خوب نيس��ت، دو بازي كه با تماشاگر برگزار شد 
خوب بود. اميدوارم مردم رعايت كنند و كرونا تمام 
شود تا تماشاگران به ورزشگاه برگردند، چون عشق 
همه فوتبال است. بدون تماشاگر هم مي آمديم، 
بعضي ها كه مي آمدند اينجا بازيكنان را ببينند از ما 

پرچم هم مي خريدند.«
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حامد قهرمانی

دنيا حيدري

شبي كه ژاوي هم با بارسا باخت

كاتالان ها با سرعت در مسير سقوط
به جرئت مي توان گفت كه كمتر هوادار بارسا پيدا مي شود كه اين روند 
نزول و افت فاحش كاتالان ها را به ياد داشته باشد. حال بارسلونا حتي با 
ژاوي هم خوب نيست. بارسا خوب بازي نمي كند و ظاهراً هيچ برنامه اي 
هم براي تغيير اين روند وجود ندارد. كاتالان ها در سراشيبي سقوط قرار 

گرفته اند و با سرعتي باور نكردني در حال رسيدن به ته دره هستند. 
15 هفته از لاليگا پشت سر گذاشته ش��ده و آبي واناري ها كه حتي حالا 
لباس شان هم شباهتي به بارساي بزرگ و شكست ناپذير ندارد و بيشتر به 
دلقك هاي سيرك مي ماند با كسب شش برد، پنج مساوي و چهار باخت 
در رتبه هفتم جدول رده بندي قرار دارند. جالب اينكه 23 گل زده اند و 17 
گل نيز دريافت كرده اند تا با تفاضل گل شش يكي از فاجعه بارترين نتايج 
چند دهه اخير خود را رقم  زده باشند. اختلاف 16 امتيازي با صدر جدول 
هرچند به ظاهر قابل جبران  است، اما اين موضوع زماني صدق می كند كه با 

يك بارساي سرحال و بابرنامه روبه رو باشيم، نه يك تيم از هم پاشيده!
اوضاع در ليگ قهرمانان هم چندان مناسب نيست و كاتالان ها بايد اميدوار 
باشند كه ديناموكيف در زمين بنفيكا حداقل يك مساوي بگيرد تا آنها 
به عنوان تيم دوم صعود كنند، والا اين بارس��ا بعيد است در آليانس آره نا 
حريف بايرن مونيخ آماده و سرحال شود. تصور مي شد آمدن ژاوي اوضاع 
را دگرگون كند، اما بارسا ديگر قدرت بزرگي كردن را ندارد. شكست شنبه 

شب در نيو كمپ مقابل بتيس بار ديگر اين مسئله را ثابت كرد. 
نكته مهم آنجاست كه بارسا خوب بازي نمي كند، يعني توان خوب بازي 
كردن را ندارد. اين تيم به يك تيم معمولي تبديل شده كه هر حريفي 
مي تواند برايش چالش ايجاد كند، حتي در نيوكمپ. بتيس شنبه شب 
اين مس��ئله را عيان تر از قبل به تمام رقبا نش��ان داد. سبزهاي مهمان 
80دقيقه مردان ژاوي را آزار دادند و در نهايت نيز به گل رسيدند تا اولين 
شكست ژاوي رقم بخورد. حالا مرد محبوب بارسا خوب متوجه شده كه 
چه كار سختي در پيش دارد. هرچند معتقد است تيمش مقابل بتيس 
بيش از حد تنبيه شده است. ژاوي گفت: »اين شكستي دردناك در خانه 
محسوب مي شود، اما به هر حال فوتبال است. همانطور كه مقابل ويارئال 
سختي زيادي كشيديم و پيروز شديم اين اتفاق امروز برعكس افتاد. ما 
بايد در نيمه دوم باهوش تر عمل مي كرديم و جلوي برخي اتفاقات را كه 

موجب شكست مان شد، مي گرفتيم.«
سرمربي بارسا با اش��اره به اينكه تيمش در اين بازي مستحق شكست 
نبوده اس��ت از نگراني خود در خصوص آينده خب��ر داد و گفت: »فكر 
مي كنم ما مستحق باخت نبوديم. من قطعاً شكس��ت  را دوست ندارم 
و اصلًا مس��تحق آن نبوديم و البته حالا نگران هستم. ما بايد شرايط را 
درست كنيم و به كار خود ادامه دهيم. نمي توانيم اجازه بدهيم كه اينگونه 
گل بخوريم. حيف كه امروز نتوانستيم حتي يك امتياز كسب كنيم، در 

حالي كه در نيمه دوم مي توانستيم براي پيروزي نيز بجنگيم.«
به جز ژاوي حالا بازيكنان هم متوجه وخامت اوضاع شده اند تا جايي كه 
جوردي آلبا به هواداران وعده مي دهد كه در هفته هاي آينده وضعيت 
بهتر ش��ود. او مي گويد: »به نظرم ما بايد در زمين حريف صبورتر عمل 
كنيم. چيزهاي خوبي در تيم ديده مي ش��ود، اما واضح اس��ت كه بايد 
پيشرفت كنيم. ما بايد در بازي ها برنده شويم و اين كاري است كه انجام 
نمي دهيم. برنده شدن در بازي خارج از خانه مقابل بايرن دشوار خواهد 
بود، اما من اميدوار هستم كه اين اتفاق رخ دهد. ماد ر حال كسب مفاهيم 
جديد هستيم. البته شكست امروز يك گام رو به عقب بود. اكنون بايد 
فقط كار كنيم تا بتوانيم در هر بازي پيشرفت داشته باشيم. در ادامه نتايج 

بهتري نيز حاصل خواهد شد.«
با اين اوصاف ژاوي و شاگردانش بايد منتظر روزهاي سخت آينده باشند، 
منتظر بازي هاي مهم و تأثير گذاري كه مي تواند وضعيت آبي و اناري ها 
را حتي وخيم تر از اوضاع كنوني كند. خالي ش��دن تيم از س��تاره ها و 
سياست هاي غلط مديريتي باعث شده بارسا در تيره ترين روزهاي خود 
قرار داشته باشد. روزهايي كه همه اميدوارند شايد تفكرات ژاوي هرناندز 
بتواند پاياني بر آنها رقم بزند. بايد منتظر ماند و ديد كه سرانجام بارسا در 

اين فصل سخت به كجا مي انجامد.

گزارش »جوان« از حال و هواي تماشاگران محدودي كه عصر شنبه مي خواستند دربي را از نزديك تماشا كنند

به وقت دلتنگي پشت درهاي بسته!

 درخشش جوانان ايران 
در پاراآسيايي بحرين

رقابت هاي پاراآسيايي جوانان در حالي از يازدهم آذرماه با حضور750 
ورزشكار از 30 كشور در 9رشته ورزش��ي و به ميزباني بحرين در حال 
برگزاري است كه كاروان اعزامي ايران تا قبل از روز پاياني اين رقابت ها 
موفق به كسب 33 مدال در رشته هاي مختلف شده است. نماينده هاي 
ايران در اين رقابت ها طي چهار روز موفق به كسب 10 مدال طلا، 17نقره 
و شش برنز ش��ده اند. موفقيت جوانان كش��ورمان در بحرين و كسب 
33مدال باعث صدرنشيني ايران در اين رقابت ها شده است. موفقيتي 
كه نشان از پتانس��يل بالاي ورزش پارالمپيك در ايران، به خصوص در 
بين جوانان دارد و بهانه خوبي است براي توجه و حمايت هرچه بيشتر از 
ورزشكاران جانباز و معلولي كه چند روز قبل نيز بابت روز جهاني معلول 

درخواست ها و گلايه های زيادي داشتند.

از دست رفتن طلاي توكيو را جبران مي كنم
المپيك2020 براي ميرهاش��م حس��يني خاطرات خوبي را به دنبال 
نداشت. با وجود اين، ناكامي در توكيو ملي پوش تكواندوي ايران را نااميد 
نكرد، به طوري كه او اين روزها بعد از مشكلاتي كه در پي تغيير وزن خود 
داشته با انگيزه بالايي براي موفقيت مبارزه مي كند: »غصه ها را بايد كنار 
گذاشت، چراكه در خصوص گذشته ديگر كاري از دست كسي برنمي آيد، 
اما آينده همچنان پيش روس��ت. بايد با موفقيت در مسابقات جهاني و 
رويدادهاي آينده براي كسب س��هميه المپيك پاريس تلاش كنم. در 
وزن 80 كيلوگرم كار سختي دارم، اما نش��دني نيست و تمام تلاشم را 
مي كنم كه ميرهاشم هميشگي باشم و با قدرت بهترين نتيجه را كسب 
كنم. تمرين كردن با كرمي اتفاق خيلي خوبي است و شايد اگر زودتر با 
او آشنا مي شدم اتفاقات ديگري هم رخ مي داد، اما الان فرصت جبران 

طلايي است كه در المپيك توكيو از دستم رفت.«

خداحافظي ابدي يار وفادار واليبال
عليرضا پيشياره، ماس��اژور تيم ملي واليبال ايران در يك دهه گذشته، 
شامگاه ش��نبه پس از ماه ها مبارزه با بيماري صعب العلاج آسماني شد. 
پيشياره كه در همه اين س��ال ها يار ثابت و تمام  وقت اردوهاي تيم ملي 
واليبال ايران بود، افزون بر تعهد و تخصصش، به واسطه خصايص اخلاقي و 
خوش قلبي هايش توانسته بود جايگاه ويژه اي در بين اردونشينان، اعضاي 
كادر فني، مديران و مسئولان تيم ملي و فدراسيون براي خود باز كند، 
به طوري كه ملي پوشان واليبال در پي درگذشت اين همراه هميشگي 
تيم ملي با قلبي آكنده از اندوه به اين ضايعه تلخ در صفحات شخصي خود 
واكنش نشان دادند. سرويس ورزشي »جوان« نيز به نوبه خود اين ضايعه 

را به جامعه ورزش كشور و خانواده پيشياره تسليت مي گويد.

هدفمان ايستادن بر سكوي قهرماني آسياست

وزارت و كميته كمك نكنند به مشكل برمي خوريم
هزينه هاي بالا، فدراسيون ناشنوايان را با مشكل مواجه كرده است، به       خبر
طوري كه مهران تيشه گران هم از اعزام كيفي ناشنوايان به المپيك 
خبر مي دهد: »با توجه به سنگين بودن هزينه اعزام تيم ها به المپيك سعي كرديم تنها در رشته هايي 
سرمايه گذاري كنيم كه شانس زيادي براي كسب مدال دارند، به همين دليل هشت رشته كشتي، 
دووميداني، تكواندو، كاراته، جودو، تيراندازي، فوتبال و واليبال ساحلي جزو رشته هايي هستند كه 
به المپيك اعزام مي ش��وند. در بخش بانوان هم با توجه به عملكرد چش��مگير در تكواندو، كاراته و 

تيراندازي اعزام داريم و در دووميداني نيز اگر بانوان موفق به كسب حدنصاب ركورد المپيك قبلي 
شوند اعزام خواهيم داشت، چراكه با توجه به شرايط س��خت اقتصادي نگاه ما تنها اعزام كاروان 

كيفي و مدال آور است و كميت اهميت ندارد. با وجود اين اگر وزارت ورزش و كميته ملي المپيك 
حمايت لازم را نداشته باشند، شرايط سختي براي اعزام كاروان به المپيك خواهيم داشت.«

پاراوزنه برداران شايسته ايران با       بازتاب
درخشش در مسابقات جهاني 
گرجستان، شايستگي هاي خود را بار ديگر به دنياي ورزش نشان 
دادند و ثابت كردند كه مي توانند در تمامي اوزان اين رشته حرف 
براي گفتن داشته باش��ند. قدرت نمايي وزنه برداران كشورمان 
ديروز هم با كسب مدال هاي رنگارنگ ادامه پيدا كرد. هرچند در 
روز اول مس��ابقات وزنه برداران ايران از رس��يدن به مدال طلا 
بازماندند و به نوعي نتوانستند به آنچه لايقش بودند دست پيدا 
كنند، اما در وزن های 97 و 107 كيلوگرم جبران مافات كردند 
و سكوهاي اول اين دو وزن را نصيب خودشان كردند.  در ادامه 
رقابت ه��اي پاراوزنه ب��رداري قهرماني جهان در گرجس��تان، 
وزنه برداران شايسته كش��ورمان موفق به كسب دو مدال طلا و 
ركوردشكني ش��دند.  در رقابت هاي دسته 97 كيلوگرم، حامد 
صلحي پور موفق شد با ثبت ركورد 225 كيلوگرم مدال خوشرنگ 

طلا را از آن خ��ود كن��د. اوج هنرنمايي وزنه ب��رداران ايران اما 
ركوردشكني علي اكبر غريب شاهي بود. وزنه بردار دسته 107 
كيلوگرم كشورمان در مصاف با حريفان و فولاد سرد موفق شد 
وزنه 251 كيلوگرمي را مهار كند. غريب شاهي با مهار اين وزنه 
علاوه بر كسب مدال طلا موفق شد 4كيلوگرم ركورد اين دسته 
را هم افزايش دهد.  سامان رضي ديگر وزنه بردار كشورمان در اين 
دسته هم با مهار وزنه 235 كيلوگرمي موفق به كسب مدال برنز 
رقابت ها شد و بر سكوي سوم ايستاد. به اين ترتيب پاراوزنه برداران 
ايران با احتس��اب دو مدال نقره روح الله رستمي و امير جعفري 
تاكنون موفق به كسب پنج مدال ارزش��مند مسابقات جهاني 
گرجس��تان ش��ده اند.  دو پاراوزنه بردار ديگر كشورمان، يعني 
مهدي صيادي و احمد امين زاده نيز در مثبت 107 كيلوگرم روي 
تخته مي روند و اميدوارند با كس��ب دو نشان ارزشمند جايگاه 

سومي ايران در جدول توزيع مدال ها را ارتقا دهند.

رقابت هاي قهرماني پاراوزنه برداري جهان – گرجستان

2 طلاي ناب براي پولادمردان ايران

تيم ملي كاراته ايران در حالي اين 
شميم رضوان

    چهره
روزها خ��ود را ب��راي حضور در 
رقابت هاي قهرماني آس��يا مهيا 
مي كند كه شهرام هروي، سرمربي تيم ملي كاراته ايران هدف 
شاگردانش را ايستادن بر سكوي قهرماني مي خواند: »تمرينات 
خوبي را پشت سر مي گذاريم و خوشبختانه ملي پوشان مشكلي 
بابت مصدوميت ندارند و همه در شرايط خوبي تمرينات شان را 
پيگيري مي كنند. البته روحيه بچه ها اندكي تحت تأثير 
اتفاقات ناشي از كرونا قرار گرفته بود، اما به مرور 
شرايط شان بهتر شد و به لطف خدا در حال حاضر 
تك تك ملي پوش��ان با انگيزه بالا خود را براي 
حضور در رقابت هاي آسيايي آماده مي كنند. 
كاراته ايران طي سال هاي اخير بارها خود را 
در ميادين جهاني نشان داده و براي كشور 
و ورزش ايران افتخارآفريني كرده است. 
اين بار نيز تمامي بچه ها ب��ا انگيزه بالا به 
دنبال كس��ب بهترين نتيجه هستند و براي 
ايس��تادن بر س��كوي قهرماني تلاش مي كنند، 
خصوصاً كه كس��ب بهتري��ن نتيجه در آس��يا 
مي تواند مقدمه كسب موفقيت در رويدادهايي 
باشد كه در س��ال 2022 پيش رو داريم و بعد از 
بازگشت از قهرماني آسيا بايد بلافاصله خود را براي 

حضور در آنها مهيا كنيم.«

فريدون حسن

دربي آلمان، توپ بازي ما!
شنبه ش��ب و چند س��اعت بعد از دربي كس��الت آور پايتخت، دربي 
بوندس ليگا بين بايرن مونيخ و دورتموند برگزار ش��د. يك دربي كه با 
تماش��اي دقيقه به دقيقه آن مي شد نشست و حس��رت خورد كه چرا 
نزديك به دو ساعت از زمان خود را صرف تماشاي دربي بي كيفيت و زير 

صفر استقلال و پرسپوليس كرديم. 
آنهايي كه شنبه شب ش��اهد برتري 3 بر 2 بايرن مونيخ برابر دورتموند 
بودند، 90 دقيقه هيجان را تجربه كردند و متوجه شدند دربي يعني چه. 
فهميدند كه دربي، يعني نبرد هالند و لوانودوفس��كي تا شنيدن سوت 
پايان. دربي يعني اينكه منتظر نباش��ي تا براي گلزن��ي برايت پنالتي 
بگيرند و اگر نگرفتند تمام اشتباهات خود را به گردن اشتباهات داوري 
بيندازي. دربي آلمان فقط چند ساعت بعد از دربي تهران برگزار شد، اما 
تفاوت هاي فاحش آن بسيار فراتر از اين چند ساعت بود. بازي دورتموند و 
بايرن مونيخ برخلاف توپ بازي استقلال و پرسپوليس سرشار از تكنيك، 
تاكتيك و برنامه و خلق موقعيت و مهم تر از همه »گل« بود، چيزهايي كه 

در دربي تهران حتي سايه ای از آن هم ديده نشد. 
دربي داريم تا دربي، يك جا تا لحظه آخر نمي تواني آرام باش��ي و جای 
ديگر از هم��ان دقيقه اول حال��ت دگرگون مي ش��ود. يك جا فوتبال 
مي بيني، يك جا توپ بازي، اين تفاوت سال هاس��ت كه ديده مي شود 
و تماش��اگر و هوادار فوتبال اي��ران آن را به خوب��ي درك مي كند، اما 
گويا آقايان مسئول فوتبال و فوتباليس��ت هاي پرمدعاتر از آنها همراه 
مربيان ش��ان كه خود را حرفه اي مي نامن��د، نمي خواهند قبول كنند 
كه نه چند ساعت كه فرسنگ ها با سطح اول فوتبال دنيا فاصله دارند 
و بعيد است كه با اين روند حتي به نزديكي آن هم برسند. شنبه شب 
دورتموند باخت، اما چهره يك بازنده را نداشت و بايرن ديداري را برد كه 
حتي مي توانست بازنده آن باشد. اينجا در تهران اما همه باختند، از آبي 
و قرمز گرفته تا تمام آن هواداراني كه چند ساعت وقت ارزشمند خود 
را براي ديدن توپ بازي تيم فرهاد مجيدي و يحيي گل محمدي صرف 
كردند. راستي خيلي خوب است اگر نگاهي هم به عملكرد مديران دو 
باشگاه دورتموند و بايرن مونيخ قبل از دربي شنبه شب داشته باشيم تا 
ببينيم كه آيا آنها هم مثل شومن هايي چون آجرلو و صدري اينقدر از 
خود ادا درآورده اند يا نه. اينجا كه قمپزهاي آقايان مديرعامل توخالي از 
آب درآمد، اما آنجا حرف نزدند و در عوض تيم هاي شان طوری فوتبال 

بازي كردند كه جهان آنها را تحسين  كرد.

فوتبالي كه چند تومان هم نمي ارزد
شنبه سخت ترين كار را آنهايي داشتند كه ناچار بودند به نوشتن گزارش دربي 
كه صبوري مي خواست رساندنش به سوت پايان، وقتي 9 ثانيه كفايت مي كرد 
براي توصيف 90 دقيقه آن، درست مثل سريال هاي روده دراز و بي محتوايي 

كه 10 قسمتش هم اگر جا بيفتد بيننده چيزي را از دست نمی دهد. 
شانس با تماش��اگران يار بود كه توافقي صورت نگرفت براي باز كردن در 
آزادي به روي هواداران س��رخابي كه اگر اين ب��ازي هم مجوز مي گرفت 
براي حضور تماش��اگران در پي دو بازي آزمايشي پول هنگفتي از جيب 
هواداران مي رفت. هواداراني كه بي شك براي تماشاي يك بازي دلچسب 
و هيجان انگيز هزين��ه مي كنند، نه چرت زدن و خميازه كش��يدن بر تن 
سرد سكوهاي آزادي! اما حساب پولي كه از جيب همين مردم خرج اين 
بازيكنان و مربيان مي شود با كيست، بي شك رقم كمي نيست. يك حساب 
سرانگشتي و ساده نشان مي دهد از تقسيم قرارداد مربيان و بازيكنان بر 
تعداد بازي هاي يك فصل، رقم يك روز و يك بازي اين آقايان مي تواند با رقم 
ماه ها زحمت مردم برابري كند. رقم درشتي كه البته مردم براي دستيابي 
به آن بايد به سختي تلاش و ساعت هاي كار مفيدي را پر كنند، اما برخي به 
واسطه راه رفتن بي دردسر در ميدان و اندكي كالري سوزاندن آن را به جيب 

مي زنند، آن هم راه رفتني كه هيچ نتيجه مثبتي در پي ندارد. 
سال هاست كه كس��ي از دربي س��رخابي هاي پايتخت انتظار بازي هاي 
دهه 60 ، 70 و حتي 80 را ن��دارد. بازي هايي محكم و جدي كه در پايان 
بخيه هايي را بر سر و تن بازيكنان به يادگار گذاشته بود و سراسرش غيرت 
بود، آن هم تا دقيقه 90. با وجود اين در روزي كه همه شرايط براي ارائه 
يك بازي زيبا مهيا بود، كمتر كسي انتظار اين روند كسالت بار را داشت. 
نه خطري بيخ گوش مربيان بود و نه استرسي از سوي سكوها، هرچه بود 
آرامش بود و شرايط مهيا براي نمايشي ديدني كه به واسطه ترس كادر فني 
دو تيم از به يدك كشيدن عنوان سرمربي تيم بازنده هوادار را از تماشاي 

مصافي حتي در حد محلات نيز محروم كرد و حوصله ها را سر برد. 
نه خلاقيتي، نه برنامه اي، نه تاكتيكي و نه حتي تكنيك فردي كه لحظه اي 
هيجان را به دنبال داشته باشد، طوري كه در تمام طول بازي اين سؤال ذهن 
بسياري را آزار مي داد كه چرا بايد ميلياردها تومان خرج بازيكنان و مربياني شود 
كه از ارائه يك نمايش متوسط هم عاجزند، هزينه ای كه هيچ توجيهي برايش 
وجود ندارد. دربي بهترين زمان بود براي نمايش كيفيت واقعي فوتبال ايران و 
بازيكناني كه به رغم تمام ادعاهايي كه دارند ثابت كردند در چنته هيچ ندارند! 
با وجود اين جالب تر از همه دفاع آقايان از بازي فوق ضعيف خود بود. آقاياني كه 
اگر اندكي بر ترس شان غلبه مي كردند بي شك نمايشي بهتر را تدارك مي ديدند. 
رو مي خواست دفاع از عملكرد دو تيم پرطرفدار پايتخت در پايان بازي كه البته 
اين مسئله به وفور ديده مي ش��ود. هر دو مربي با ادعاي حرفه اي گري خود را 
محق مي دانستند براي كسب سه امتياز، حال آنكه نه پرسپوليس استحقاق 
يدك كشيدن عنوان تيم برنده را داشت و نه استقلال، اما چه مي شود كه يحيي 

و فرهاد  در دفاع از عملكرد فوق ضعيف تيم هاي خود به قدركافی رو دارند!
آيا اين سطح فوتبال ايران اس��ت؟ فوتبالي كه بار ديگر به عنوان آقايي آسيا 
دس��ت يافته اس��ت. اين كيفيت پايين از بازيكنان و مربياني كه ادعاي شان 
را تريلي نمي كشد، چيس��ت؟ بازيكنان و مربياني كه به هنگام درج مبلغ در 
قراردادهاي شان مدعي قهرماني هستند و بهترين بودن، اما آنچه از آنها شاهديم 

نمايشي تأسف بار است كه اعتبار فوتبال و ليگ ايران را خدشه دار مي كند. 
بدون شك اگر آقايان به جاي بلبشو در فصل نقل و انتقالات براي بالا بردن 
رقم قراردادها و نمايش راه انداختن قبل از مصاف هاي مهمي چون دربي 
تمركزشان روي تيم بود و مس��ائل فني و مهم تر از همه بابت اين چنين 
نمايش هاي ضعيفي استمطاق مي كشيدند، دربي 97 به كسل بار ترين و 

ضعيف ترين دربي تاريخ استقلال و پرسپوليس تبديل نمي شد.


